
 مواضع میراث�فرهنگی به ابهامات ساخت�وساز 
در تپه�ی باستانی جیرفت دامن زد؛

پاک کردن صورت مسئلۀ کنار صندل!
گــروه جامعــه: در دو هفتــۀ گذشــته نگرانــی 
کنــار صنــدل در  از تخریــب محوطــۀ باســتانی 
جیرفت چنان مناقشه برانگیز شد که پای وزیر 
میــراث فرهنگی را هم به این ماجرا کشــاند. در 
ظاهر همهچیز آرام شد و این جنجال به پایان 
رسیــد. امــا حالا که اوضاع آرام شــده، همچنان 
این پرســشها بدون پاســخ روشن باقی مانده 
اســت که آیا مشکل کنارصندل واقعا حل شده 
است؟ یا موضوع صرفا به زمانی دیگر عقب رانده 
که جنــاب وزیــر فرمودهاند  شــده اســت؟ و این
صــورت  باســتانی  محوطــۀ  ایــن  در  تخریبــی 
کارشناســی  نگرفتــه، آیــا بهدنبــال یــک بررســی 
دقیق اعلام شده و چنین اتفاقی نیفتاده است 
و کارشناسان مستقل نیز با او همنظر هستند؟  
حریم نداشتن سایتهای باستانی و تاریخی 
و  نیســت  تــازهای  موضــوع  کرمــان  اســتان  در 
کنارصنــدل هم با وجــود ارزشهای فراوانی که 

دارد از این موضوع مستثنا نیست. 
در  کنارصنــدل  روســتای  در  ساختوســاز 
محــل  و  کنارصنــدل  باســتانی  تپــۀ  مجــاورت 
 ، اصلــی کاوشهــای ناپیوســتۀ دهههــای اخیر
بــه تعییــن و تصویب عرصه و حریــم گره خورده 
است؛ مطالبهای که بارها مطرح شده اما  هربار 
مسئولان میراثفرهنگی از پیگیری تعیین حریم 
و ایستادگی بر سر دفاع از این محوطۀ باستانی 

کنار کشیدهاند. خود را 
تــا اینکــه دو هفتــه پیــش، از انجــام عملیات 
عمرانــی احــداث یــک ســالن ورزشــی در عرصۀ 
خبــر  روســتا  دهیــاری  ســوی  از  و  کنارصنــدل 
، مناقشــاتی بــه دنبــال  داده شــد و همیــن امــر

داشته است.
کنار صندل موج خبری تخریب 

کلیپی در فضــای مجــازی  پیــش  دو هفتــه 
منتشر شد که در آن از ساختوساز در محوطۀ 
کنارصنــدل و اقدامــات عمرانــی بــرای ســاخت 
ورزشــگاه توســط دهیــار روســتا در ایــن عرصــۀ 

باستانی خبر میداد.
پس از انتشار این کلیپ، مسئول پایگاه ملی 
میراثفرهنگی شهرســتان جیرفت خبر داد که 
ساختوســاز در محوطــۀ باســتانی کنارصندل 

متوقف شده است.
که جلوی تخریب  قــادر شیروانی با بیــان این
محوطۀ پنج هزار ســالۀ کنارصندل گرفته شده 
است، در عین حال گفت که این موضوع هنوز 

مسائل حقوقی دارد و باید ریشهای حل شود
کــه چندیــن بــار  وی همچنیــن توضیــح داد 
بــه دهیــار تذکــر داده شــده که اینجــا در عرصۀ 
کنارصنــدل قــرار دارد اما پاســخ او این بوده که 

کاری نکرده و فعالیتی ندارد.  میراث در اینجا 
شیروانی در رابطه با مصوبهای که دهیار برای 
کند، توضیح  ساخت ورزشگاه به آن استناد می
ساختوســاز  بــرای  مصوبــهای  »هــر  کــه:  داد 
کــن تاریخــی نیــاز بــه تاییــد شــورای فنی  در اما
میراثفرهنگــی دارد، این مصوبه بدون حضور 
نماینده میراثفرهنگی اخذ و به صراحت اعلام 
کــه نماینــده میراثفرهنگــی در جلســه  شــده 
مربوط به مصوبۀ مذکور حضور نداشته است.«

کنارصندل! زخم�ناسور بر پیکر 
در ادامۀ ســاخت و ســاز در محوطۀ باستانی 

کنارصنــدل و اظهــارات دهیار روســتا در موجه 
دانستن ساخت بوستان و سالنورزش در این 
محــدوده، میثم شهســواری، باستانشــناس و 
عضو هیاتعلمی گروه باستانشناسی دانشگاه 
جیرفت با انتشــار یادداشــتی در پایــگاه خبری 
کنش نشــان  میــراث هلیــل بــه ایــن موضــوع وا
داد. وی با ابراز تاســف از این اقدام مینویسد: 
»چه کسی بهتر از آقای دهیار و اعضای شورای 
روســتا میداند و اطلاع کامــل دارد که محوطۀ 

کنارصندل منحصر به آن دو تپه نیست؟«
از  گاه  آ کــه   ، دهیــار »چگونــه  میافزایــد:  او 
از تمامــی  ریزتریــن مســائل محوطــه و مطلــع 
گرفته در کنارصندل است  پژوهشهای صورت
گمانهزنیهــا  کــه  کامــل و دقیــق دارد  و اطلاع 
بــرای تعییــن حریــم محوطه کی انجام شــد و تا 
کجــا ادامه داشــته، خــود را به بیخبــری زده و 
گــویی بخواهــد مخاطــب  در جایــگاه مظلــوم، 
خود را ریشخند کند، دم از برکنار ماندن تپهها 

از تخریب میزند؟«.
شهســواری امــا همۀ تقصیــر را متوجه دهیار 
کنــد و کوتاهی میــراث را در تعیین حریم با  نمی
اهمیت میداند و مینویسد: » قطعا تشکیلات 
میراثفرهنگــی در خصــوص تعییــن عرصــه و 
کنارصندل، نهایت  حرایم محوطۀ بزرگ و عزیز 
تعلــل و اهمــال را به خــرج داده و کوتاهی آنها 

بخشودنی و قابل چشم پوشیدنی نیست«.
این باستانشــناس ادامه میدهد: »از مقام 
محتــرم قضــایی خواهشــمندیم به این مســاله 
ورود کرده و به شــدیدترین وجه با هر دو طرف 
گر امروز در کنارصندل که  ماجــرا برخورد کنــد. ا
چشم و چراغ و به سخنی ویترین میراثفرهنگی 
جیرفت و تمام جنوبشرق ایران و مورد توجه 
همــه جای ایران و جهان اســت به این آســانی 
و فاجعهبــاری، تخریبها و ویرانیهایی چنین 
ک، در پیــش چشــم همــگان، در روز  دهشــتنا
روشــن، رخ میدهــد و کســی توجــه نکنــد، بی 
 ، گفتوگــو فاتحۀ بسیاری از محوطههای دورتر

پرتتر و کمشناختهشدهتر خوانده است«.
شهسواری در عینحال به تهدید دور شدن 
کند:  ایــن ناحیــه از ثبــت جهانی هم اشــاره می
»حیرتــا و شــگفتا. با این زخمهای ناســور ثبت 
گر نه ناشدنی، بسیار دورتر  جهانی کنارصندل ا
گر این جهانی شدن  و دیرتر خواهد شد. البته ا
و اساسا میراثفرهنگی برای کسی در این بوم، 

دغدغه باشد و دردی باشد.«.
کنارصندل و تمدن جهانی  اهمیت 

جیرفت
در مــورد اهمیــت تاریخــی و جهانــی تمــدن 
کنــار صندل مطالب و اظهار نظرهای مهمی از 
ســوی صاحبنظران شده است که نباید آنها 
را فراموش بکنیم و با موضوع این محوطههای 

کنیم.  باستانی خیلی ساده و ساده برخورد 
بــرای نمونه، دکتر سیدســجادی ـ سرپرســت 
در  کنارصنــدل  باستانشناســی  کاوشهــای 
بهمــن ســال ۱۴۰۲ در روزنامه شــرق مینویســد: 
گــروه باستانشناســی بــه  »در ســال ۱38۱ یــک 
رهبــری اســتاد دکتــر یوســف مجیــدزاده موفق 
شــده بقایای آثــار یک معماری بسیــار عظیم و 
شــگفتآور ساختهشــده از خشــت خام همراه 

کــه  مصطبههــای بــزرگ خشــتی را کشــف کنــد 
بدون شک یادآور برجهای معابد بینالنهرین 
ترتیــب طــی تحقیقــات  بــه همیــن  و  هســتند 
جدیدتر بقایــای یک بنای قابلتوجه دیگر نیز 
پیدا شــد که ممکن اســت قلعهای بزرگ با یک 
دیوار دفاعی عظیم بوده باشد. بدون شک یکی 
از توجهبرانگیزترین مواد فرهنگی پیداشده در 
جیرفت، علاوه بر اشیای نفیس سنگ صابونی، 
کتیبههــای دارای ســامانه نگارشــی  لوحههــا و 
هســتند. یکــی از این کتیبهها، قطعه شکســته 
آجــری با یک نوشــته »ایلامی خطی« اســت که 
قدمــت آن بــه دوران آغاز ایلامی در حدود ســه 
گردد و اسناد و مدارکی  هزار پیش از میلاد بازمی

در ارتباط با آن در شوش موجود است«.
دارد  وجــود  احتمــال  »ایــن  میافزایــد:  وی 
کــه کتیبــه بهدســتآمده، متعلق به یــک دورۀ 
میانــی و واســط باشــد. در اهمیــت ایــن کتیبه 
همیــن بــس کــه نمایانگــر ایــن نکتــۀ بنیادیــن 
اســت که تمــدن جیرفت، فرهنگــی برخوردار از 
سیستم نگارشی و خط بوده و به احتمال زیاد 
توســط شاهان یا سلسلهای از پادشاهان اداره 
میشــده اســت. علاوه بر آن در هر دو محوطه، 
بقایای کارگاههای صنعتی بسیاری یافته شــده 
که روی سنگهای سخت و صدفهای حاصل 

کار شده است«. از اقیانوس هند 
هنگــی  فر ر  ثــا آ «  : هــد د  می مــه  ا د ا ی  و
صندل،  کُنار بهدســتآمده و نتایج کاوشهای 
ثابت کرد یک هســته جدید شــهری با اهمیتی 
در  شــهری  مدلهــای  توســعه  در  بنیادیــن 
پیشیــن  دانــش  از  فراتــر  باســتان،  خاورمیانــه 
دکتــر  مقالــه  دارد«.  وجــود  باستانشناســی 
ســجادی خیلــی مفصــل اســت، در ایــن مجال 
صرفا اشارهای گذرا به این سرمایۀ بزرگ تاریخی 
و فرهنگــی در جیرفــت شــد کــه متاســفانه قدر 
آن چنــدان شــناخته نمیشــود و بــدون دلیــل 
کاوشهای باستانشناسی آن سالها متوقف 
بازگشــت  کــه دوبــاره شــاهد  هــم  و حــالا  شــد 
باستانشناســان بــه ایــن منطقه هســتیم، هر 
بار به دلیل کمبود بودجه و اعتبار ادامهی این 

کاوشها به بنبست میخورد. 
کافی و مصلحت�جویانه� وزیر کنش نا وا

کــه اشــاره شــد ایــن محوطۀ باســتانی  چنان
کنــون  بــه دلیــل نامشــخص بــودن حریــم آن، ا
در معرض تهدیــد قرار دارد. نهتنها کاوشهای 
آن بهطــور جدی پیگیری نمیشــود که تعیین 
حدود آن و آثار به دست آمده از آن در یک موزۀ 

باستانشناسی مناسب نگهداری نمیشود. 
، ضمن  وزیر میراثفرهنگی در ماجرای اخیر
از ایــن موضــوع امــا تخریــب محوطــۀ  گاهــی  آ
و  دانســته  غیرواقعــی  را  کنارصنــدل  باســتانی 
کند که میراثفرهنگی با ســاخت هر  کیــد می تا
نــوع ســازهای مخالفــت کــرده و یــگان حفاظت 
کتوری که  میراثفرهنگــی نیــز اجــازه نــداده ترا

کاری بزند. در محل بوده دست به 
صالحیامیــری  سیدرضــا  ایرنــا،  گــزارش  بــه 

در نشســت خبــری در محــل وزارتخانــه دربــارۀ 
کُنــار صنــدل کرمــان  وضعیــت میــراث تاریخــی 
ایــن منطقــه  بــودم،  آنجــا  گفــت: »مــن اخیــرا 
یکــی از افتخــارات بــزرگ ایران زمین اســت، اما 
تصویــری کــه در فضــای مجازی ایجاد شــده از 
کــه در ســال ۱3۴۵  تپــه اصلــی زیگــورات اســت 

ثبت شده است«.
کــرد: »آنچــه در  صالحیامیــری خاطرنشــان 
فضــای مجــازی مطــرح شــده بــا واقعیــت یکی 

نیست و تخریبی صورت نگرفته است«.
ســایت  ایــن  در  بــود  »قــرار  داد:  ادامــه  وی 
تاریخی ســولۀ ورزشــی بســازند و مــا گفتیم این 
اقدام ناممکن است و اقدامی صورت نگرفت«.
 ، وزیر میراثفرهنگی یادآور شد: »حجم اخبار
تصویــری عجیــب از منطقــه ارائــه میدهــد در 
گونه نیســت و خبرنــگاران باید  صورتــی کــه این
اخبــار را از منابع اصلی جویا شــوند، نمیشــود 
از طریــق فضای مجازی برای حدود چهار هزار 

گرفت«. کنان روستا تصمیم  سا
روســتا  مــردم  میشــود  گفتــه  « افــزود:  وی 
تقاضای ساخت سالن ورزشی دارند. در گذشته 
این موضوع مطرح شده و مقامات محلی برای 
کــه انتخاب  کننــد با این ســاخت آن توافــق می
ایــن مــکان عمدی نبود اما باید آموزش لازم به 
مــردم منطقه داده شــود. باید به مردم آموزش 
دهیــم که »کنــار صندل« افتخار ایران اســت و 
این وظیفۀ دولت است و با هماهنگی استاندار 

موضوع دنبال میشود«.
این میراث کهن حمایت می�خواهد

در طــول دو دهــۀ گذشــته چندیــن مدیرکل 
و نماینــده و وزیــر آمدهاند و دربــارۀ این میراث 
عظیم حرف زدهاند و قولهایی هم دادهاند اما 
هیچکدام به منصۀ ظهور هم نرسیده است. از 
این رو، میتوان گفت که صحبت آقای وزیر که 
هیــچ تخریبــی در کنار صندل رخ نداده اســت، 
کافی و هم قدری مصلحتجویانه است و  هم نا
کند  کمکی به حل مشکل این میراث کهن نمی
ک کردن صورت  و به نظر میرسد بیشتر برای پا
کاش وزیر محترم به  مسئله بیان شده است. ای
جای این مصاحبه شخصا موضوع را به صورت 
کردند و برای حل مشکلات  میدانی پیگیری می
ایــن تمدن بزرگ و کهــن، بودجه و اعتبار کافی 
کــه صحبــت بــه اینجــا  در نظــر بگیرنــد. حــالا 
رسید، بد نیست از دکتر یوسف مجیدزاده هم 
بــرای کاوشهای کنارصنــدل رنج بسیاری برد، 
گویــد: »  کــه در مصاحبــهای می یــادی بکنیــم 
برای ارزیابی و کشــف کامل این تمدن شــگرف 
به ویژه شــهر گمشــده آراتا که زادگاه خط، شهر 
و دولــت در آغــاز تمــدن بشــری بــوده، هنوز راه 

درازی در پیش است.«
و ایــن نقــل قــول تاریخــی را هــم از روزنامــه 
فرانســوی زبــان لومونــد فرامــوش نکنیــم کــه:» 
گســتردگی و ارزش، هماننــد  کشــفیاتی بــا ایــن 
هلیلرود شــاید قرنــی یكبار صــورت گیرد؛ تازه 

گر قرنی با اقبال همراه باشد« ا
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کرمان: نایب رئیس اتاق 

گردی�ها یک  جشن ملی بوم�
کار موفق مشارکتی بود

گــروه جامعه: نایــب رئیس اتاق کرمان در نشســت 
تقدیر از برگزار کنندگان نخستین جشن ملی بومگردی 
های ایران با بیان اینکه با برگزاری نخستین جشن ملی 
بومگردیهای ایران، شعار »ما میتوانیم« را تبدیل به 
عمل کردیم، گفت: »یک تیم کرمانی، کار را به بهترین 

نحو انجام داد و امروز سربلند هستیم«.
کرد: »برگزاری این رویداد  محمدرضا بهرامی اضافه 
یک کار مشارکتی بود که دولت، اتاق، بخش خصوصی، 
شــهرداری و همــه پــای کار بودنــد کــه کار را بــه خوبی 
پیــش ببرنــد و تمرینی بــود برای انجــام کارهای بزرگتر 

کرمان«. و بهتر در 
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی کرمان، وی با 
گری از سوی بخش  اشاره به اهمیت و ضرورت مطالبه
خصوصی، بیان کرد: »اهداف برنامه گردشگری کرمان 
۱۴۰۴ به دلیل عدم همدلی در اســتان محقق نشــد اما 
بــرای برگــزاری جشــن ملــی بومگردیهای ایــران این 
همدلی به وجود آمد که باید حفظ شــود زیرا دوســت 
گر این وفاق و همدلی تداوم  داریم کرمان رشد کند و ا

کارها ضعیف میشود«.  پیدا نکند؛ نتیجۀ 
 

کرمان  مدیرکل آموزش و پرورش استان 
خبر داد؛

کمبود فضای آموزشی در 
کرمان  استان 

گــروه جامعــه: مدیــرکل آمــوزش و پــرورش اســتان 
که حذف مدارس سنگی و کانکسی،  کرمان با بیان این
تخریب و بازسازی مدارس ناایمن و تکمیل پروژههای 
نیمهتمام در دســتور کار قــرار دارد، گفت: »در همین 
راســتا ۱۴۹ پروژۀ آموزشــی و پرورشی در دست احداث 
اســت کــه امیدواریــم تــا قبــل از پایــان ســالجاری بــه 

بهرهبرداری برسند«.
محمدرضــا فرحبخــش افزود: »خیرین مدرسهســاز 
نقــش بزرگــی در امر مدرسهســازی در کشــور و بهویژه 
در اســتان کرمــان، ایفــا کردهانــد و بیــش از ۷۰ درصــد 
مدارس نوساز استان در سالهای اخیر توسط خیرین 

احداث شدهاند«.
کــرد: »در برخــی شهرســتانهای  وی خاطرنشــان 
بــم  و  جیرفــت  رفســنجان،  کرمــان،  ازجملــه  اســتان 
همچنان با کمبود فضای آموزشــی و پرورشــی مواجه 

هستیم«.
بــه گــزارش روابــط عمومی آموزش و پرورش اســتان 
کرمــان، فرحبخــش در جلســه نهضــت مدرسهســازی 
کیــد رئیسجمهور  اســتان اظهــار کرد: »با توجــه به تا
و حمایتهــای وزیر آمــوزش و پرورش بر اجرای طرح 
نهضــت مدرسهســازی، انتظــار مــیرود در ســال ۱۴۰۴ 

تحولی در امر مدرسهسازی ایجاد شود«.
وی افزود: »فرآیند مدرسهســازی در سراســر کشــور 
لــذا  میشــود  انجــام  منســجم  و  پیوســته  بهصــورت 
همــۀ فعالیتهــای عمرانــی در قالــب طــرح نهضــت 

گیرد«. مدرسهسازی دولت وفاق صورت می
مدیــرکل آمــوزش و پــرورش اســتان کرمان با اشــاره 
خصــوص  در  نیــاز  مــورد  مناطــق  پایــش  اینکــه  بــه 
مدرسهســازی امــری ضروری اســت که در دســتور کار 
گــر پایش مکانــی کمبود  قــرار خواهــد گرفــت، گفت: »ا
گرفت امروز  مــدارس در گذشــته به خوبی صــورت می
ســطح  در  مــدارس  آموزشــی  فضــای  کمبــود  شــاهد 

استان نبودیم«.
وی افزود: »مدرسهسازی تاثیرمستقیمی بر کیفیت 
کــم دانشآموز  آموزشــی دارد، کلاس درســی کــه بــا ترا
روبــهرو اســت قطعــا بــا افــت کیفیــت آموزشــی مواجه 

میشود«.
کیــد کــرد: »با انگیــزهای کــه در دولت  فرحبخــش تا
وفاق نسبت به امر مدرسهسازی وجود دارد امیدواریم 
کمبود فضاهای آموزشــی و پرورشــی به سرعت مرتفع 

شود«. 

خبر
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